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 العلميةو السيرة الذاتية

 للدكتور إبراهيم اليماني
 

   اليمانيخالد إبراهيم  :الثلاثي لاسما

  1963/ 12/6الجمهورية العربية السورية، محافظة إدلب،  :مكان وتاريخ الولادة

    عدد الأولاد خمسة ،متزوج الاجتماعية:الحالة 

      0958927354: هاتف                 عربي سوري : الجنسية
 ق التدريسائقسم المناهج وطر  –كلية التربية  –جامعة حلب ، الجهورية العربية السورية :العنوان

 gmail.com2023iyamk@   :البريد الإلكتروني

 :العلمية اتالشهاد

 .تخصص علمي -1981 عام: :الثانوية

 . جيد جداً والمرتبة الأولى بتقديركلية العلوم  جامعة حلبمن 1985 عام : فيزياء وكيمياءالجامعية

 أ.غيرتسن: باسمالجامعة الروسية الحكومية  PhD: 1993 فلسفة في التربية: الدكتوراه
 : طرائق تدريس العلوم الفيزيائية والكيميائية.التخصص

 .جيدةبدرجة  ةاللغة الانكليزيبدرجة ممتازة،  اللغة الروسية: اللغات الأجنبية
 :الخبرة الوظيفية

 .1988عام  قسم التربية وعلم النفس: -كلية الآداب والعلوم الإنسانية - معيد في جامعة حلب 
  1993 حتى 1989من في الاتحاد السوفيتي إيفاد لدراسة الدكتوراه  
 .1993 عام معيد عائد من الإيفاد 

 ، 5/12/1994ح تاريخ: /1219مدرس متمرن قرار وزاري: دكتور؛  
  5/12/1996ح /1332مدرس مؤصل قرار وزاري: دكتور؛  
 .2007إلى   2001 عام من إعارة إلى سلطنة عُمان 
 .2024 تاريخهحتى  2007 منذ -الإعارةانتهاء بعد - جامعة حلبلتدريس في كلية التربية بالعودة ل 

 2014 /28/9ح، تاريخ  /822قرار وزاري  : أستاذ مساعد،الرتبة العلمية الحالية  
 :والمناصب التي شغلها الخبرات الإدارية

 2008/2009: نائب العميد للشؤون الإدارية والطلابية في كلية التربية بإدلب -
 2010/ 2009:في كلية التربية بإدلب العلميةنائب العميد للشؤون  -
  2011/ 2010:عميد كلية التربية بإدلب -
 2016/2017لية التربية بجامعة: دريس في كرئيس قسم المناهج وطرائق الت -
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 2019--2017بحلب: في كلية التربية  العلميةنائب العميد للشؤون  -
 2021 -- 2019بجامعة حلب:عميد كلية التربية  -
 2021حتى  -2016لب: عضو في هيئة تحرير مجلة بحوث جامعة ح -
 ريخهتا ىحت 2018/2019ركز ضمان الجودة مرئيس قسم الإعلام والتدريب في  -
 .(2000) عضو في الوحدة النقابية في كلية التربية -
 ية لعدة دورات.مدير وحدة ضمان الجودة في كلية الترب -

 : والعلمية الخبرات التدريسية
في التعليم النظامي والمفتوح والدراسات  جامعتي )حلب والبعث(في  المقررات الجامعيةتدريس  .1

عليها  معات الخاصة قرطبة وبلاد الشام )فرع السيدة رقيةجا، والفي إدلبالثانية وكلية التربية  العليا
 :(السلام

 المقرر الدراسي م المقرر الدراسي م

 مهارات التواصل 11 ية العلوم الفيزيائية والكيميائ طرائق تدريس 1
 الإعلام التربوي 12 الفيزيائية والكيميائية  المفاهيم 2
 المستدامة تربيةوال تعليم الكبار 13 المعلوماتية 3
 المناهج التربوية 14 الحاسوب التربوي 4
 التوجيه التربوي 15 لطلاب الماجستير(تقنيات التعليم ) 5
 المناهج وطرق التدريس العامة      16 وسائل تعليمية ) تقنيات تعليم ( 6
 التربوية المصادر تخطيط 17 التربوي والإعلام الاتصال تقنيات 7
 طرائق التدريس العامة 18 )الإحصاء الوصفي(1وكيالإحصاء السل 8
 (2( , )1التربية العامة ) 19 )الاستدلال الإحصائي(2الإحصاء السلوكي 9
 (ستيرتصميم التعليم وبرامجه )لطلاب الماج 20 القياس والتقويم ) نظري+عملي ( 10

 2007حتى  2002التدريس في سلطنة عُمان من  .2

 الدراسي المقرر م المقرر الدراسي م

 (1طرق تدريس خاصة ) 7 المناهج العامة 1
 (2طرق تدريس خاصة )  8 المناهج وطرق التدريس العامة      2
 (3طرق تدريس خاصة )  9 المناهج التربوية 3
 التدريس المصغر 10 تطوير المناهج 4
 استراتيجيات وتخطيط التدريس 11 إتقان المحتوى 5
   وسائل تعليمية ) تقنيات تعليم ( 6
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 2017حتى  2008من  جامعة حلب: مهارات التواصل في كلية الهندسة المعلوماتيةتدريس  .3
 حوالي تسع سنوات متواصلة.

  :عليها السلام )الخاصة( شعبة السيدة رقية جامعة بلاد الشامتدريس في  .4
  .تقنيات التعليمإلى مدخل  -2 ،الإحصاء -1 ن:مقرري 2017/2018العام الدراسي: 
   الحاسوب التربوي، -2تصميم التعليم،  -1مقررات:  ثلاثة 2019-2018العام الدراسي: 

 الرياضيات )عمليات حسابية(.-3            
 تقنيات ،هتصميم التعليم وبرامج :تدريسالاختصاص مناهج وطرائق  :التدريس في الدراسات العليا .5

 عملي ونظري  :التعليم والتعلم الذاتي

 الإشراف العلمي:

  الجامعة الافتراضية(و  –)جامعة حلب  ية في المدارسلزمر التربية العموالتدريس لالإشراف. 
 طرائق التدريس و مناهج قسم الطلاب معلم صف، و شعبة طلاب لريع التخرج شراف على مشاالإ

 .سنةعشرة خمس على مدار أكثر من  تقنيات التعليم والإدارة التربوية يتخصص
 (.15من رسائل الماجستير والدكتوراه ) العديدعلى  الإشراف 

  ودكتوراه. ان تحكيم رسائل ماجستيرعشرات لجفي عضو 

 دة في كلية التربية بجامعة حلبجو مدير وحدة ضمان ال 

 .رئيس قسم الإعلام والتدريب في مركز ضمان الجودة بجامعة حلب 

 والبعث والفراتحلب :جامعةبحوث  ت علمية محكمة مثل:تحكيم بحوث لمجلا ،. 
 .عضو في هيئة تحرير مجلة بحوث جامعة حلب، سلسلة الآداب والعلوم الإنسانية 

  العلمية التربوية والنفسية والقياس والتقويم ..المؤتمرات  من العديدمشارك في 

  ضرات من المحا كثيرتقديم دوات العلمية والتربوية والبيئية، و من ورشات العمل والن كثيرمشارك في
 قافيةوالمراكز الث SOSالمدارس ومراكز تنظيم الأسرة، وقرى الأطفال  العامة والثقافية والتخصصية في

  طنة عُمان.إدلب، وأريحا وسلو في حلب، 
 :البحوث المحكمةالدراسات والكتب و

السنة معلوماتية، و الهندسة في كلية ال: لطلاب السنة الثانية )بالمشاركة( مهارات التواصلكتاب  -1
 في كلية التربية. جاهالرابعة من

 كافة التخصصات في كلية التربيةلطلاب  )بالمشاركة(:الحاسوب التربوي كتاب   -2
 بالمشاركة(: لطلاب كلية التربية / جامعة حلب) التربية العامةكتاب  -3

 كتاب تعليم الكبار والتربية المستدامة )بالمشاركة(: لطلاب كلية التربية / جامعة حلب -4

 كتاب التربية العملية )بالمشاركة(: لطلاب كلية التربية / جامعة حلب -5

 لبكتاب تصميم المناهج وبناؤها)بالمشاركة(: لطلاب كلية التربية / جامعة ح -6
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 البحوث العلمية في المجلات المحكمة:

ة ، سلطنصعوبات تطبيق التربية العملية التي تواجهها طالبات المجال الثاني في كلية التربية بعبري  .1
 (2007 -عُمان. )مجلة بحوث جامعة حلب

و اتجاهات معلمات المجال العلمي للحلقة الأولى من التعليم الأساسي قبل الخدمة وأثنائها نح .2
 (2009ونس ت -)مجلة العلوم التربوية تيجية التعلم التعاوني في منطقة الظاهرة.إسترا

. دور الحاسوب في حل المسائل الفيزيائية وتنمية مهارات العلم الأساسية لطلاب الصف العاشر .3
 (2013 -)مجلة بحوث جامعة حلب

 (.2018  -بمجلة بحوث جامعة حلواقع تدريس لغات البرمجة )جامعة حلب وجامعة إيبلا(. ) .4

مدى توافر الخدمات التسويقية البحثية والتعليمية بجامعة حلب من وجهة نظر أعضاء الهيئة  .5
 (2020 -)مجلة بحوث جامعة حلب التدريسية

 -ب)مجلة بحوث جامعة حلطرائق التدريس الحديثة في المناهج المطورة واتجاهات المدرسين نحوها  .6
2023) 

)مجلة بحوث  مهارات التدريس من وجهة نظرهمعة حلب لبعض كليات جامخريجي  احتياج درجة .7
 (2023 -جامعة حلب

 أسئلة الاختبارات التحصيلية واتجاهات الطلبة نحو أنواعها :قيد التحكيم  .8
ت ح 2012( ثلاثون بحثاً مشتركاً مع طلابي في الدراسات العليا ماجستير ودكتوراه منذ عام 30) .9

2024. 
 وأتحمل مسؤولية تقديم ما يثبت صحته ========= ======== كل ما ورد أعلاه صحيح

   اليمانيخالد الدكتور إبراهيم                                    
                             30 / 4 /2024                
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The following biography and scientific  

C  V 

Full name: Ibrahim Khaled Al-Yamani   

Date and place of birth: Syrian Arab Republic, Idlib Governorate, 12/6 /1963  

Marital status: Married, five children    

Nationality: Syrian Arab. Phone: 0958927354      

Address: Syrian Arab Republic, University of Aleppo - Faculty of Education - Department of 

Curriculum and Teaching Methods 

Email: iyamk2023@gmail.com   

Education: 

Secondary: General: 1981 - Scientific specialization. 

University: Physics and Chemistry in 1985 from the University of Aleppo, Faculty of Science, with a 

very good grade and first place.  

PhD: Philosophy of Education PhD: 1993 Russian State University named after: A. Gertsen 

Specialization: Methods of teaching physical and chemical sciences. 

Foreign languages: Russian excellent, English good. 

Job Experience: 

 Demonstrator at the University of Aleppo - Faculty of Arts and Humanities - Department of 

Education and Psychology: 1988. 

 Doctoral study in the Soviet Union from 1989 to 1993  

 Teaching assistant returning from the delegation in 1993. 

 Doctor, trainee teacher Ministerial Decision: 1219/H Date: 5/12/1994,  

 Doctor, Original Lecturer Ministerial Decision: 1332/H- 5/12/1996  

Teaching in the Sultanate of Oman from 2001 to 2007. 

Return to teaching at the Faculty of Education at the University of Aleppo - after the end of the 

secondment - since 2007 to date 2024. 

Current Academic Rank: Assistant Professor, Ministerial Decision 822/H, Date 28/9/2014 

Management experience and positions held: 

- Vice Dean for Administrative and Student Affairs at the Faculty of Education in Idlib: 2008/2009 
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- Vice Dean for Scientific Affairs at the College of Education in Idlib: 2009/2010 

- Dean of the Faculty of Education in Idlib: 2010/2011  

- Head of the Department of Curriculum and Teaching Methods at the Faculty of Education: 

2016/2017 

- Vice Dean for Scientific Affairs at the Faculty of Education in Aleppo: 2017--2019 

- Dean of the Faculty of Education at the University of Aleppo: 2019 - 2021 

- Member of the Editorial Board of the Aleppo University Research Journal: 2016 - 2021 

- Head of Media and Training Department at the Quality Assurance Center 2018/2019 to date. 

- Member of the trade union unit at the Faculty of Education (2000). 

- Director of the Quality Assurance Unit at the College of Education for several sessions. 

Teaching and scientific experience:  

1. Teaching university courses at the universities of (Aleppo and Al-Baath) in formal and open 

education, postgraduate studies, the Second College of Education in Idlib, and the private 

universities of Cordoba and the Levant (branch of Sayyida Ruqayya, peace be upon her): 

Courses  

1 Methods of teaching physical and chemical 
sciences  

11 Communication skills 

2 Physical and chemical concepts  12 Educational Media 

3 Informatics 13 Adult and sustainable education 

4 Educational Computer 14 Pedagogical Curricula 

5 Educational Technologies (for Master's 
Students) 

15 Educational guidance 

6 Teaching aids (teaching techniques) 16 General Curriculum and Teaching 
Methods      

7 Communication techniques and educational 
media 

17 Educational resource planning 

8 Behavioral Statistics 1 (Descriptive Statistics) 18 General teaching methods 

9 Behavioral Statistics 2 (Statistical Inference) 19 General Education (1) , (2) 

10 Measurement and evaluation (theoretical + 
practical) 

20 Education Design and Programs (for 
Master's Students) 

2. Teaching in the Sultanate of Oman from 2002 to 2007 

Courses  

1 General Curriculum 7 Special Teaching Methods (1) 

2 General curriculum and teaching methods      8 Special Teaching Methods (2) 

3 Pedagogical curricula 9 Special Teaching Methods (3) 

4 Curriculum development 10 Micro-teaching 

5 Mastery of content 11 Teaching strategies and planning 

6 Teaching aids (teaching techniques)  

3. Teaching communication skills at the Faculty of Informatics Engineering, University of Aleppo: 

From 2008 to 2017 about nine continuous years. 
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4. Teaching at the University of Bilad al-Sham (private) Division of Sayyida Ruqayyah, peace be upon 

her:  

Academic Year: 2017/2018 Two courses: 1- Statistics, 2- Introduction to Educational Technologies.  

Academic Year: 2018-2019 Three courses: 1- Educational design, 2- Educational computer,    3- 

Mathematics (arithmetic operations). 

5. Teaching in postgraduate studies: specialization of curricula and teaching methods: design of 

education and its programs, teaching techniques and self-learning: practical and theoretical 

Scientific supervision: 

• Supervision and teaching of practical education groups in schools (Aleppo University - Virtual 

University). 

• Supervising the graduation projects of students of the Classroom Teacher Division, and students 

of the Department of Curriculum and Teaching Methods specializing in educational technologies 

and educational administration for more than fifteen years. 

• Supervising many master's and doctoral theses (15). 

• Member of dozens of arbitration committees for master's and doctoral theses. 

• Director of the Quality Assurance Unit at the Faculty of Education, University of Aleppo 

• Head of the Department of Information and Training at the Quality Assurance Center at the 

University of Aleppo. 

• Arbitration of research for refereed scientific journals such as: University research: Aleppo, Al-

Baath and Euphrates. 

• Member of the editorial board of the Aleppo University Research Journal, Arts and Humanities 

Series. 

• Participant in many scientific conferences educational, psychological, measurement and 

evaluation. 

• Participant in many scientific, educational and environmental workshops and seminars, and 

presenting many public, cultural and specialized lectures in schools, family planning centers, SOS 

children's villages and cultural centers in Aleppo, Idlib, Jericho and the Sultanate of Oman. 

Books, studies and research refereed: 

1- Communication skills book (with participation): for students of the second year in the Faculty of 

Informatics Engineering, and the fourth year curricula in the College of Education. 

2- Educational Computer Book (with participation): for students of all disciplines in the College of 

Education 

3- General Education Book (with participation): for students of the Faculty of Education / University 

of Aleppo 

4- Adult Education and Sustainable Education Book (with participation): for students of the Faculty 

of Education / University of Aleppo 
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5- Practical Education Book (with participation): for students of the Faculty of Education / University 

of Aleppo 

6- Curriculum Design and Building Book (with participation): for students of the Faculty of Education 

/ University of Aleppo 

Scientific research in refereed journals: 

1. Difficulties in applying practical education faced by students of the second field at the College of 

Education in Ibri, Sultanate of Oman. (Aleppo University Research Journal - 2007) 

2. Attitudes of the teachers of the scientific field for the first cycle of basic education before and 

during service towards the cooperative learning strategy in the phenomenon area. (Journal of 

Educational Sciences - Tunisia 2009) 

3. The role of computers in solving physical problems and developing basic science skills for tenth 

grade students. (Aleppo University Research Journal - 2013) 

4. The reality of teaching programming languages (University of Aleppo and Ebla University). 

(Aleppo University Research Journal - 2018). 

5. The availability of research and educational marketing services at the University of Aleppo from 

the point of view of faculty members (Aleppo University Research Journal - 2020) 

6. Modern teaching methods in the developed curricula and teachers' attitudes towards them 

(Aleppo University Research Journal - 2023) 

7. The degree of need of graduates of some faculties of the University of Aleppo for teaching skills 

from their point of view (Aleppo University Research Journal - 2023) 

8. Under arbitration: achievement test questions and students' attitudes towards their types 

9. (30) Thirty joint research with my students in postgraduate studies master's and doctoral studies 

from 2012 to 2024. 

=== all of the above is true and I take responsibility to provide proof of its authenticity ===                                   

Dr. Ibrahim Khaled Al Yamani   

                             30 / 4 /2024                

 


